



Марина Шилкина, ГК «Лидеры»:

«Время меняет лидеров, а лидеры меняют мир!»



– **Марина Александровна, правда ли, что по вашей программе дети начинают осваивать различные профессии и обучаются основным бизнес-навыкам с пяти лет? Но ведь в таком возрасте ещё невозможно понять, понадобится ли им это в жизни...**

– Да, разумеется, не каждый ребёнок станет бизнесменом, создаст свою компанию, да это и не нужно. Заниматься бизнесом или чем-то совсем другим в жизни – только их выбор. Но каждый должен иметь возможность осознанного выбора, и предоставить его детям – одна из задач этого курса. Мы предлагаем ребёнку различные направления профессиональной деятельности и даём навыки ориентирования в огромном мире профессиональных возможностей, которые предоставляет современная жизнь.

И ещё очень важный аспект: современный человек должен обладать развитыми коммуникативными навыками. Если он не умеет общаться, то не добьётся успеха ни в одной сфере! Поэтому большое внимание в BUSINESS FOX уделено навыкам коммуникации. Дети получают обширные знания о профессиях и учатся правильно и грамотно общаться с другими людьми с пяти лет! Формат программы представлен в двух вариантах: онлайн и офлайн. Наш курс осваивается в течение 13 лет и представлен в виде четырёх ступеней: первую проходят с 5 до 7 лет, вторую – с 7 до 11 лет, следующую – с 11 до 15 лет, последнюю – с 15 до 18 лет.

– **Как вам пришла идея создания подобной программы?**

– Видите ли, ваши читатели, к которым я себя причисляю, в массе своей – взрослые, сознательные люди с основательным образованием и большим опытом, которые помогают нам неплохо ориентироваться в окружающей действительности. Но иногда стоит об этом забыть и поставить себя на место детей. А дети только начинают осваивать мир и задумываться

над тем, как в дальнейшем реализовать себя. При этом у нас, рождённых в СССР, выбор жизненных дорог был куда меньше, в чём были минусы, но и плюсы. У современных детей выбор огромный. Эти вопросы меня волновали давно, но особенно актуальны стали, когда Алекса в четыре года начала спрашивать: «Мама, что такое деньги? А что такое банк? Мама, что такое зарплата и как её платить?»

Алекса уже в три года чётко определилась с выбором профессии. Она будет врачом и знает, кто такие неонатолог, хирург, педиатр, лор, стоматолог, изучает анатомию и строение человеческого тела. Из желания помочь ей и другим детям получить знания и навыки для взрослой жизни и возникла идея создания интерактивного курса BUSINESS FOX в онлайн- и офлайн-формате. Для знакомства с будущей профессиональной сферой вовсе не обязательно дожидаться 16-18 лет!



– **Чем ваш курс отличается от традиционных бизнес-курсов?**

– Инновационность нашей программы – прежде всего в том, что курс начинается с пяти лет. Я считаю, что именно с этого возраста нужно говорить детям о бизнесе, профессиях, методах создания бизнес-процессов и начинать развивать в них навыки предпринимательства. А минимальный возраст любых других курсов – семь лет. Преподавание на других курсах ведётся только офлайн, обычно один раз в неделю, и на них даётся большое количество информации, не всегда детям понятной. BUSINESS FOX – программа о бизнес-процессах и разнообразных профессиях, переведённая на «детский» язык.

Раньше дошкольники знали всего несколько профессий: врач, учитель, воспитатель, пожарный, строитель... А ведь только у строителей существует более 600 разных специализаций, от архитектора до сантехника или маляра. Нам в своё время этого не объясняли, понимание прихо-

дило с опытом, а современным детям это объяснять стоит. BUSINESS FOX охватывает все этапы производства продуктов или услуг. Если мы изучаем, например, скотоводческую ферму, то объясняем все этапы выращивания животных и ухода за ними и бизнес-процесс создания самой фермы. Плюс множество интересных заданий на логику, память, внимание и процесс совместного создания бизнеса в формате офлайн. Онлайн ребёнок проходит весь материал курса сам. Ментор-наставник помогает ему в выполнении заданий и контролирует процесс, в онлайн-формате тот же ментор помогает получить оценку. И это не просто оценка, это заработок в нашей собственной валюте!

– **У вас и своя валюта имеется?**

– Да, BUSINESS FOX – такая маленькая страна, и в ней есть собственные деньги – фоксы: 1 фокс равен 1 рублю. Ребёнок при первом же доступе к программе получает банковскую карту, которую можно использовать для покупки товаров в нашем онлайн-магазине. Она выдаётся в пять лет и используется до 18 лет. Ребёнок при выполнении задания получает вознаграждение в виде фоксов, их он может копить или тратить в интернет-магазине. На данный момент в нашем магазине более 35 000 товаров, и это только начало: мы разрабатываем собственные игры, пособия, методички, игрушки, одежду и т. д. – очень большой выбор товаров, брендированных нашими персонажами.

Ребёнок сам выбирает уровень сложности задания, учитывая, что за прохождение самого элементарного из них полагается минимальное количество баллов-фоксов, а по мере возрастания сложности возрастает и «оплата труда».

Во всех программах учитывается и активно привлекается помощь ментора и родителей.

Каждый участник BUSINESS FOX получает свой паспорт, в нём отмечаются все достижения и профессиональные навыки, которые участник приобретает при прохождении интерактивной сказки – fox story. Одна такая сказка рассчитана на месяц занятий, интегрированных в программу детского сада, и позволяет ребёнку освоить одну из профессий. Каждая fox story выполнена в форматах офлайн и онлайн. Занятия для дошкольников проходят по 25 минут, пять рабочих дней в неделю, а в школе с 1 по 11 класс занятия по курсу BUSINESS FOX ведутся по 45 минут три раза в неделю. Все занятия курирует ментор, он же начисляет fox money.

Каждая fox story снабжена большим количеством раздаточного материала, у каждого ребёнка есть своя игрушка, книжка, печатная игра и брендированные канцтовары, которые ему понадобятся в процессе прохождения курса.



– **И со сколькими профессиями знакомится участник курса в результате?**

– Через fox story мы знакомим ребёнка не с одной, а с целым комплексом профессий из определённой сферы: 6-7 профессий для малышей, до 12 – для старшего возраста. И у ребёнка, когда он заканчивает 8-9 классы, уже сформировано понятие о примерно 1200 профессиях. К моменту окончания школы он будет отлично ориентироваться в мире профессий.

Для участника программы существует возможность к 18 годам получить 81 готовый бизнес-кейс. Это полностью просчитанные бизнес-модели для самых разных видов бизнеса, от открытия булочной или сыроварни до барбершопа или фермы по выращиванию шелковичных червей. С первого класса действует система менторства при реализации бизнес-проекта. Но менторы у нас не взрослые бизнесмены, а успешные дети, развившие свой бизнес, начиная с 7-12 лет. Они и становятся наставниками других детей, желающих реализовать себя в похожей бизнес-сфере.

– **А как будет распространяться продукт?**

– Программа будет реализовываться через сеть франчайзи и агентов BUSINESS FOX. Для детей можно будет приобрести продукт в мобильном приложении (онлайн-формат) либо у себя в клубе, детском саду или школе (офлайн-формат).

– **Вы также предлагаете семьям ваших учеников и воспитанников, а также всем, кому это интересно, такой продукт, как сайты Life Archive. Расскажите о нём.**

– Life Archive предлагает сайт-бренд с персональной информацией о человеке, семье, группе детского сада или класса, курсе вуза или о компании. Сайт группы детского сада и сайт-портфолио для воспитанника дошкольного учреждения позволяют семье сохранить все подробности первой и важной ступени самостоятельной жизни ребёнка и лучшие моменты детства. После каждого мероприятия в детсаду у родителей и воспитателей появляется множество снимков и видео. Немногие в наши дни распечатывают фото, а цифровой контент в силу своей специфики может быть утрачен.

Сайт Life Archive собирается как конструктор: идёт сбор видео, фотографий, есть мессенджер для передачи информации, лёгкий и понятный интерфейс. Здесь



хранятся информация о каждом из детей, о воспитателях, занятиях и их результатах и фотоотчёты о мероприятиях. Можно добавить прививочную карту и рекомендации по питанию ребёнка, а также узнать, когда и какие планируются события.

У каждого ребёнка свой личный кабинет. Доступ к сайту имеют только родители. Все события и новости группы быстро отображаются на сайте. Сбор, обработка, хранение информации происходят согласно статье закона № 152-ФЗ о защите персональных данных. Техническое обслуживание, безопасность, наполнение – всё берёт на себя Life Archive.

По тому же принципу, с учётом возраста и особенностей школьной жизни, устроены сайт Life Archive для класса и сайт-портфолио школьника. У каждого школьника имеется свой личный кабинет с логином и паролем. Можно ограничить или же, наоборот, открыть доступ.

Life Archive – сайт «Древо семьи» поможет сохранить историю семейства для вас и грядущих поколений. На нём могут быть собраны история семьи и информация о ней, все новости, данные о поездках, праздниках и любых других семейных событиях.

Все мы любим пересматривать тяжёлые бумажные фотоальбомы, но такой альбом хранится в одном месте, да и старые фото со временем портятся. На сайте же «Древо семьи» доступ есть у всех членов семьи, независимо от места их нахождения. У каждого из них – свой раздел с личной информацией и фото, имеются раздел «По годам» и календарь событий, в котором можно запланировать предстоящие встречи.

Как я уже сказала, возможен и корпоративный вариант.

Самое ценное в нашей жизни – сама жизнь, череда неповторимых мгновений. Вся работа группы компаний «Лидеры» направлена на то, чтобы сделать эти мгновения ярче с самого раннего возраста!

Тел.: 8 (926) 011-88-84.
www.businessfox.ru
www.life-archive.ru/prezent
www.s-leaders.ru
www.leaders-is.com

Беседовала Елена Александрова



A professional psychologist and lawyer, a teacher, a public figure, an author of a social project which became the federal one, a laureate of all-Russian contests and prizes and a successful entrepreneur in one person – a rare phenomenon, isn't it? Especially if that person is a woman. The most important thing about Marina Shilkina is probably that she is a very creative and adventurous person who is bored to rest on her laurels and always wants to try something new! That is why she has four higher educations and has managed to work in her life in completely different spheres. Her motto has always been "The Impossible is possible!"

Today she runs a network of private kindergartens and schools of the Leaders Group of Companies. There are 700 pupils at schools of the Group, and 1200 children attend the kindergartens. Ms. Shilkina started her educational projects more than 15 years ago with the first private kindergarten in Samara which was named after her son – Filippok. Now Filipp is 18 and he actively helps his mother to launch new projects, in particular he develops a unique project on creation of personal closed websites-archivers for video and photo content for any person – the Life Archive Project. His little sister Alexa now goes to the Filippok kindergarten. Marina says that she has a different approach to her daughter's upbringing compared to the way she used to bring up her son because of the experience she gained by the time of her birth – both pedagogical and human. In particular, Alexa is happy to participate in the new project BUSINESS FOX, she tests it with her mother and is its main user. BUSINESS FOX is a project which develops communication and business skills in a child from the age of 5 to 18.

Marina Shilkina told us about this and other own projects during this conversation.

Marina Shilkina, Leaders Group:

"Time changes Leaders, Leaders change the world!"



– Ms. Shilkina, is it true that according to your program children begin to learn various professions and basic business skills at the age of 5? It seems impossible to understand at such an age if they need such skills in their life...

– Yes, of course, not every child will become a businessman or establish his or her own company, and there is no question of that. To do business or something else in life is just their choice. But everybody should have an opportunity to make an informed choice, and giving that choice to children is one of the goals of this course. We give a child different professional directions and skills in navigating the vast world of professional opportunities offered by present-day life.

One more very important aspect: a modern person should have developed communication skills. If he or she does not know how to communicate, then he or she will not succeed in any field! That is why great attention in BUSINESS FOX is paid to communication skills. Children get extensive knowledge of the professions and learn how to properly and competently communicate with other people from the age of 5! The program format is presented in two versions: online and offline. Our course takes place over

13 years and is broken down into 4 stages: the first stage takes place from ages 5 to 7, the second from age 7 to 11, the next from age 11 to 15, and the last from age 15 to 18.

– How did you come up with the idea of creating such a program?

– You see, your readers, which I actually belong to, are mostly conscious adults with a thorough education and a lot of experience which help us to navigate the reality around us. But sometimes we should forget about it and put ourselves in the place of children. Children just begin to master the world and think about how they can realize themselves in the future. At the same time, we, "born in the USSR", had a much smaller choice of paths in life, which was a disadvantage, but also a benefit. Nowadays children have a huge choice. These issues have been bothering me for a long time, but became especially relevant when Alexa at the age of 4 started asking, "Mommy, what is money? What is a bank? Mommy, what is a salary, and how to pay it?"

And when Alexa at 3 years old has already made a clear choice of profession. She will be a doctor and knows what is a neonatologist, a surgeon, a pediatrician, an otolaryngologist,

a dentist, studies the anatomy and structure of the human body. Her and other children's desire to gain knowledge and skills for adult life was the reason for the idea of creating an online and offline BUSINESS FOX course. You don't have to be 16-18 years old to get acquainted with your future professional field!

– What makes your course different from traditional business courses?

– The innovation of our program, first of all, is that the course starts at age of 5. I believe that this is the age at which children should be told about business, about professions, about methods of creating business processes, and start developing entrepreneurial skills in them. The minimum age for any other courses is 7 years old. The other courses are taught only offline, usually once a week. They give a lot of information, not always understandable to children. BUSINESS FOX is a program about business processes and various occupations in a child-friendly language.



Preschool children of the past knew only a few professions: a doctor, a teacher, a nursery teacher, a firefighter, a builder... While builders alone have over 600 different specializations, ranging from an architect to a plumber or a house painter. This was not explained to us at the time, understanding came with experience. But it is worth explaining to modern children. BUSINESS FOX covers all stages of product or service provision. For example, if we study cattle farm, we explain all the stages of animal breeding and care and the business process of building the farm. In addition, there are many interesting tasks for logic, memory, attention, there follows offline process of creating a business together. Online, the children go through all the material in the course by themselves. The mentor tutor helps a child to perform tasks and supervises the process, in the online format the same mentor helps to get the assessment. And it's not just a grade, it's earnings in our own currency!

– Do you even have your own currency?

– Yes, BUSINESS FOX is such a small country and it has its own money – foxes: 1 fox equals 1 ruble. The child at the first access to the program receives a bank card which can be used to buy goods in our online store. It is given to a child at age 5 and can be used until he or she is 18. When the child completes a task, he or she receives a reward in the form of foxes, which they can save or spend in the online store. At the moment we have more than 35,000 products in our store. And this is just the beginning: we develop our own games, manuals, tutorials, toys, clothes, etc. A very large number of products is branded with our characters.

The child chooses the level of difficulty of the task independently, the passage of the simplest task grants him or her a minimum number of points-foxes, and with increasing complexity increases rewarding for the work.

All programs take into account and actively involve the help of a mentor and parents.

Every participant of BUSINESS FOX gets his/her passport which contains all achievements and professional skills acquired by the participant during an interactive fairy tale – fox story. One such story is designed for a month of lessons integrated into the kindergarten program and allows a child to learn one of the professions. Each fox story is in offline and online format. Classes for preschoolers are 25 minutes, 5 days a week. And in school from 1st to 11th grades BUSINESS FOX classes are conducted for 45 minutes 3 times a week. All classes are supervised by a mentor, who also awards fox money.

Each fox story is equipped with a lot of handouts, each child has his or her own toy, book, printable game and branded stationery that he or she needs during the course.

– How many professions does the participant of the course get acquainted with as a result?

– Through the fox story, we introduce a child not to one, but to a whole complex of professions from one and the same area: from 6-7 for kids to 12 at the senior children. And by the time a child finishes 8th or 9th grade, they already have a concept of about 1,200 professions. By the time he graduates from school he will have an excellent grasp of the world of professions.

For the participant of the program there is an opportunity to get 81 ready-made business cases by the age of 18. These are fully-calculated business models for the wide variety of businesses, from opening a bakery or cheese shop to a barbershop or silkworm farm. The mentoring system is in effect since the first grade. But our mentors are not adult businessmen, but successful children who have developed their own business, starting from 7-12 years old, and they become mentors for other children who want to realize themselves in a similar business field.

– How will the product be distributed?

– The program will be conducted through the network of franchisees and agents of BUSINESS FOX, for children it will be possible to buy the product in the mobile application (online format), or at the club, kindergarten or school (offline format).

– You also offer the families of your students and pupils, as well as anyone else who's interested, the Life Archive product. Tell us about it.

– Life Archive offers a branded website with personalized information about a person, family, kindergarten group, class, university course or company. The kindergarten group site and the preschool portfolio site will allow the family to keep all the details of the first and important stage of independent life of a child and the best moments of childhood. After each event in kindergarten, parents and teachers have a lot of pictures and videos. Not many people print out photos these days, and digital content can be lost due to its specific nature.

The Life Archive is built like a constructor: there are videos, photos, a messenger for exchanging information, and an easy-to-use interface. It stores information about each child, their teachers, activities and results,

photo-reports of activities, you can add a vaccination card and recommendations for the child's nutrition, and also find out when and what events are planned.

Each child has his or her own personal account. Only parents have access to the site. All events and news of the group are quickly reflected on the site. Information is collected, processed, stored in accordance with Article 152 of the Federal Law on Protection of Personal Data. The technical service, security and content is provided by Life Archive.

The Life Archive for classes and the pupils' portfolios are also built in a similar, age- and school-specific manner. Every student has a personal account with a username and password. Access can be restricted or opened.

The Family Tree Life Archive will help to preserve the family history for you and future generations. It can contain history and information about the family, all the news, trips, holidays, and any other family events. We all love to thumb through heavy paper photo albums. But such an album is kept in one place, and old photos deteriorate over time. And all family members have access to the site, regardless of location. On the Family Tree site each family member has his/her own section with personal information and photos, there is a section "by year", a calendar of events in which you can plan upcoming meetings.

As I've already said, the corporate version is also possible.

The most valuable thing in our life is life itself, a succession of unique moments. All the work of Leaders Group is aimed at making them brighter from the earliest age!



Tel.: 8 (926) 011-88-84.
www.businessfox.ru
www.life-archive.ru/prezent
www.s-leaders.ru
www.leaders-is.com

The interview was taken
by Elena Alexandrova

